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R E S O L U C I J A
o s tan j»  čebelarstva ter  o ukrep ih  in sredstvih za njegov napredek, sp re je ta  

na I. Taboru  slovenskih čebelarjev  po vojni dne 4. avgusta 1968 
na Breznici pod Stolom

T abora  so se udeležili:
O krog 500 domačih čebelarjev  iz vse Slovenije, zastopniki čebelarskih 

organizacij iz drugih  republik  in iz zamejstva, zastopniki oblasti in d ru ž
benih organizacij ter  številni p r i ja te l j i  čebelarstva, vsega okrog 4000 ljudi. 
P ribližno 1000 j ih  je  obiskalo plemenilno postajo  pod Zelenico.

I
S tan je  našega če be l ars t va

a) Nekaj podatkov:
V SR Sloveniji j c vsega nekaj nad 7000 čebelarstev z 80 do 85.000 na

seljenim i panji,  od ka ter ih  je  okrog 70.000 s premičnim satjem. V Zvezi
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čebelarskih  društev  za Slovenijo je  organiziranih  nad 5800 čebelarjev  v 
45 društv ih  z nad 230 čebelarskimi družinami. Zveza čebelarskih društev  
izda ja  s trokovni list Slovenski čebelar v nak lad i 6200 izvodov. List p re je 
m ajo  vsi člani in naročniki. V zamenjavo za list dobiva Zveza 10 domačih 
revij in 38 iz zamejstva.

b) Strokovna izobrazba.
Izobrazba naših čebelarjev  nekoliko zaosta ja  za izobrazbo čebelarjev  

v sosednih deželah z naprednim  čebelarstvom ne glede na  družbeni sistem. 
Pom an jkan je  s trokovne izobrazbe se kaže med drugim  tudi v manjšem 
povprečnem letnem donosu medu na panj k l ju b  boljšim  pogojem za m e
denje. V deželah z naprednim  km etijs tvom  up o rab lja jo  tud i v veliko večji 
meri čebele za opraševanje  entomofilnih rastlin  k ak o r  pri nas. Rezultat se 
kaže v večjih  in bolj kakovostnih pridelkih . D obra  kvali te ta  pridelkov 
pa je  osnovni pogoj za u v e l jav l jan je  na mednarodnem  trgu. Znanost, zlasti 
biologija in tehn ika  sta na področju  čebelarstva dosegli v zadnjih  deset
le tj ih  izredne, neslutene uspehe. Ob znanstvenih dosežkih v biologiji se 
sp rem in ja  tudi oskrba čebel. Zato je  p o m an jk an je  institucije, ki na j  bi 
posredovala dosežke znanosti in tehnike  na preprost in razum ljiv  način 
čebelarjem, vedno bolj občutna. Biološko p rav ilna  oskrba čebel je  n a jv až
nejši de javn ik  pri p rep rečevan ju  čebeljih bolezni. Z zdravstvenim  stanjem  
čebeljih  druž in  ta čas ne moremo biti  zadovoljni. V neka te r ih  k ra j ih  nam 
nam reč še vedno dela preglavice za tiran je  pršičavosti čebel. Zaradi nega
t ivnih  izvidov ve ter inarsk ih  zavodov na nosemavost in pršičavost čebel 
sumimo, da čebele odm irajo  tudi zaradi obolelosti za krvnim i boleznimi 
— septikemijo, o čemer je  naša l i te ra tu ra  še zelo skromna, medtem ko 
v zam ejstvu mnogo delajo, pre izkušajo  in pišejo o tem. Ta čas je  biološko 
p rav ilna  oskrba in odbira  odpornih čebeljih  rodov še na jbo ljše  sredstvo 
proti tej malo znani bolezni, katere povročitelji so bakterije, rikecije in virusi.

Z znanstveno-raziskovalnim delom se u k v a r ja  ta  čas Zavod za čebelar
stvo. Njegova organizacijska oblika ter  zelo skromni m ater ia ln i  oziroma 
finančni viri za njegovo delo so po našem m nen ju  glavna ovira, da ni 
njegovo delo bolj uspešno.

Č ebelarski p redavate lj i  (kakih pet za vso Slovenijo), k i  naj bi posre
dovali čebelarjem  novosti iz čebelarske znanosti in tehnike, se v p red a 
vanjih  op ira jo  predvsem na lastne izkušnje in prakso. Njihove poklicne 
dolžnosti j im  ne omogočajo, da bi se bolj poglobili v številne novosti v 
čebelarstvu in bi j ih  na razum ljiv  način posredovali čebelarjem. Zaradi 
tega ima naša čebelarska organizacija  v delovnem program u od 8. m aja  1966 
oziroma 19. novem bra 1967, ki ga prilagamo, za svojo prvo nalogo g radn jo  
čebelarske šole s prak tičn im  značajem, ka te re  naloga bo zasledovati vse 
novosti na področju  čebelarske znanosti in tehnike  ter  j ih  posredovati 
na čim bolj p reprost in razum ljiv  način čebelarjem.

Sedaj nudi slovensko čebelarstvo po k r i t ju  lastnih potreb  letno po
vprečno 400 ton medu za trg. Z boljšim  strokovnim znanjem  bi zelo hitro  
povečali povprečni pride lek  medu na pan j za 3 kg, ku r  bi zneslo pri 70.000 
pan jih  s premičnim satjem  210 ton več medu za trg.

D el čebelarskih  potrebščin, za k a te re  se uporab lja  pocinkana pločevina 
ali pa žica, ne ustreza sanitarnim  zahtevam.
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II
lJkre]>i

a) Izvrševanje  delovnega program a Zveze z dne 8. m a ja  1966 oziroma 
19. novem bra 1%7 je  pogo j za napredek  našega čebelarstva ter  za njegovo 
u v e l jav l jan je  doma in v zamejstvu glede čebelarske k u l tu re  in prosvete, 
čebelarske proizvodnje in v k lju čev an ja  čebel za opraševanje  entomofilnih 
rasilin v rastlinski proizvodnji za potrebe km etijs tva  in industrije .

Izvrševanje delovnega program a je  h k ra ti  tudi važen de javn ik  za 
razv ijan je  čebelarskega turizm a (Čebelarski muzej, vzre ja  in odbira matic 
itd.), ki bo že v bližnji prihodnosti vedno bolj pomemben v okviru  sploš
nega turizma. S rednja Evropa je  namreč na tem, da opusti črno čebelo in 
jo zamenja s sivo, ki jo gojita v njeni izvirni obliki predvsem Slovenija 
in sosedna Avstrija. Začetne uspehe na tem delovnem področju  smo že 
dosegli.

b) Izdaja Tem eljnega zakona o čebelarstvu, ka terega  osnutek bo p r i 
pravila naša čebelarska organizacija  s sodelovanjem Zveze čebelarjev  
SR Hrvatske;

c) Ukinitev prometnega davka na reprodukcijsk i material v čebe
larstvu;

d) P rik ljuč itev  Zavoda za čebelarstvo k Biotehnični fakulte ti  in za
gotovitev sredstev za njegovo delo.

III
Sredstva

Naša čebelarska organizacija dela danes zgolj s č lanarino in prispevki 
članstva. Vsako pospeševanje pa zahteva tudi zagotovitev potrebnih  finanč
nih sredstev. Premoženje, ki je  ostalo Zvezi po izločitvi n jene obrtne in 
trgovske dejavnosti z ustanovitv ijo  samostojnih podjetij  (er po izgubi dela 
nepremičnin v zvezi z izvajan jem  Zakona o nacionalizaciji najem nih zgradb 
in gradbenih  zemljišč v višini nekaj nad dvajse t  milijonov starih  d inarjev , 
je  Zveza po razčiščenju namenila v sklad za zidanje čebelarske šole, ka tero  
naj bi odprli leta 1973 ob 200. obletnici sinrti p rvega čebelarskega učitelja  
na prvi čebelarski šoli na D u n a ju  našega ro jak a  Antona Janša. Č ebelarji  
bomo napravili  vse, k a r  je  v naši moči, da bo uresničen že p re j  omenjeni 
delovni program. Naloge, ki so pred  nami, pa presegajo  našo finančno 
zmogljivost. Izvršitev teh nalog pa je  tudi v interesu celokupne družbe. Zato 
pooblaščamo Zvezo čebelarskih društev  za Slovenijo, da uredi finančno plat 
skupaj s pris to jnim i državnim i in družbenimi organi.

Našo Zvezo tudi pooblaščamo, da posreduje  skupaj z Zvezo čebelarskih 
organizacij Jugoslavije v Beogradu pri p ris to jn ih  zveznih državnih organih 
glede zastopanja jugoslovanskega čebelarstva pri Mednarodni zvezi čebe
larskih združenj Apimondiji, v ko likor se ne bi mogli o tem sporazumeti 
neposredno s Poslovnim združenjem  za čebelarstvo Jugoslavije, ki ta čas 
zastopa jugoslovansko čebelarstvo pri omenjeni m ednarodni čebelarski 
organizaciji.
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N A S V E T I  ZA P It E Z I M O V A N J E C E B E L 
V AŽ - P AN J I H  I N  V P A N J I H  Z N A K L A D A M I

E D I  S E N E G A Č N I K

Moti se, kdor meni, da začnemo z ukrepi za uspešno prezim ovanje čebe
ljih  druž in  šele po končani jesenski paši meseca septem bra ali morda celo 
oktobra. T ak ra t  bi bilo že prepozno, k a j t i  razvoj čebeljih družin je  v tem 
času že končan. Ce želimo imeti p red  zazim ljenjem  močne družine in prav 
take  tudi spomladi, se moramo pobrigati  za svoje čebele mnogo prej,  to je  
že meseca ju l i j a  in avgusta.

Č ebelje  družine dosežejo višek svojega razvoja  proti koncu ju n i ja  na 
cvetlični, kostan jev i ali k ak i  drugi paši. Tedaj so izredno močne, saj so 
plodišča do k r a ja  polna čebel. Č ebelar ima nič koliko skrbi, da pravilno 
s p re s tav ljan jem  in drugimi ukrepi p rep reču je  ro jenje .  Zato pa so po ko 
ličkaj dobri pomladni paši tudi medišča polna. Z veselim srcem potem 
čebelar  toči med. Ob tem p rije tnem  opravilu  pa mora pomisliti na to, da 
pride  v ju l i ju  p rav  rada  brezpašna doba, ki se bo m orda zavlekla t j a  v 
avgust do zadn je jesenske paše. V takem  brezpašnem  obdobju  matica p re 
neha zalegati, če v panju  nismo pustili dovolj hrane in če ni vsak dan 
vsaj m ajhnega stalnega dotoka medičine in pa obnožine v panj.  To bi bilo 
silno škodljivo za čebeljo družino, saj bi potem le težko priprav il i  matico, 
da bi začela spet zalegati. Zalega v p an ju  je  p rav  v tem času izredno po
membna. Čebele, ki se bodo izvalile ju l i j a  in avgusta, so jesenske. Te bodo 
gojile mladi zarod, ki se bo po ra ja l  v septembru in v prvi polovici oktobra. 
Ta mladi zarod sestav lja jo  mlade čebele, ki bodo prezimile in vplivale na 
moč čebelje družine prihodnjo  pomlad. Čim več bo teh čebel, tem moč
nejša bo čebelja druž ina spomladi. Ko ne bi pravočasno poskrbeli za je sen 
ske čebele, bi teh mladih zimskih čebel sploh ne bilo. V m orebitni brez- 
pašni ju l i jsk i  dobi moramo torej predvsem poskrbeti za čebeljo pašo. Ce 
je  v narav i ni, jo moramo nadomestiti z umetno pašo. Čebelam pokladamo 
medene pogače ali testo, kris ta ln i  sladkor ali pa  sladkorno raztopino. Pri 
tem poskrbimo, da bo v bližini vselej dovolj vode, ki jo  čebele nu jno  
p o treb u je jo  za top ljen je  s ladkorja .  Čebel pa seveda ni treba krm iti,  če 
je  vsak dan vsaj 20dkg donosa. Matice nam bodo v enem in drugem 
prim eru  lepo zalegale, sredi meseca septembra, ko smo pravzaprav  tik 
pred zadnjim  pregledom čebeljih  družin  pred zazimovanjem, so naši pan ji  
polni m ladih čebel, sati pa zaleženi. Iz n j ih  se bodo izvalile mlade čebele, 
ki bodo šle potem s svojimi pred nekaj dnevi izleženimi sestricami spočite 
in neizčrpane v zimo.

Iz p ra v k a r  omenjenega je  razvidno, da smo postavili na prvo mesto 
kot najvažnejš i  i ikrep št. 1 mlade neiztrošene in spočite čebele. Take mlade 
čebele na jesen močno uživajo obnožino. Zato postanejo težje. Pri k rm 
ljenju oddajajo čebele dojilje s pelodom prevzete beljakovine in vita
mine ličinkam in se tako izčrpajo in zgodaj odmro. To je  značilno za poletne 
generac ije  čebel, ko sestavljajo  čebeljo skupnost k ra tkožive čebele. Ako 
mladice ne oddajo krm ilnega soka zalegi, se jim  poleg velikih krmilnih
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žlez močno razvije  v zadku tudi založno tkivo, polno maščob, beljakovin  
in glikogena, ki p reds tav lja jo  bogate rezerve za ž iv ljen je  po trebnih  snovi. 
Obnožina se v nasp ro tju  z medom pozimi slabše drži. Rada plesni in je  tudi 
teže p rebav lj iva  in čebele bolj obrem en ju je jo  z odpadki. Tako k r i je jo  
pozimi čebele prve potrebe po beljakovinah, maščobah in vitaminih iz 
rezerv svojega organizma. Torej so za zimo nujno potrebne mlade neizčr
pane jesenske čebele, ki so se razv ija le  v času. ko je  n jih  družina imela 
na razpolago zadosti obnožine in ki se pravilom a postara jo  šele ob k rm lje 
n ju  zalege naslednjo pomlad. Zato je  priporočljivo, da imajo čebele k on
zervirane neka j obnožine med zimsko zalogo. To načnejo ob koncu zime, 
ko jim vreme še ne dovolju je , da bi se zunaj redno oskrbovale s hrano. 
P o m an jk an je  cvetnega p rah u  je  eden izmed vzrokov spomladanskega h i
ran ja  čebeljih  družin, ki so drugače zdrave in imajo zadostno zalogo oglji
kovih hidratov. Povedali smo že. da postanejo  mlade čebele, ki uživajo  
jeseni mnogo obnožine, težje. Po domače bi lahko rekli kot za druge živali 
ali l judi, da se zrede. P rav  zato pa so te čebele dolgožive. Ne žive samo 
5 do 7 tednov kot normalne čebele poleti, am pak od septem bra ali oktobra 
do konca aprila , se pravi 7 dolgih mesecev ali 2(0 dni. Če smo torej s p ra 
vilnimi ukrepi poskrbeli  za zadostno število mladic, potem se nam ni treba 
bati, da bi naše čebele dobro ne prezimovale. Poleg tega ukrepa je  treba 
poskrbeti še za druge, ki pa j ih  lahko opravimo neposredno pred zazim- 
ljenjem. Č ebelje  družine m orajo  imeti:

1) mlade rodovitne matice,
2) zadostno zalogo prim erne zimske hrane,
3) za prezim ovanje prim erno  bivališče, to je  dober panj.
O  maticah dobro vemo, da je od n jihove zmogljivosti odvisen ves 

uspeh čebelje družine. Le mlade matice, ki so stare eno ali dve leti, so 
najbolj zmogljive. Zato imejmo v panjih  le enoletne ali dvoletne. Včasih 
se obnesejo tudi s tare jše  matice, morda celo triletne. Na njihove sposob
nosti pa se preveč ne zanašajmo, k a j t i  semenski mošnjički so že iztrošeni 
in take  matice postanejo kaj rade tro tovke ali pa nam j ih  pobere zima. 
Ena izmed p rv ih  čebelarjev ih  skrb i je  ta, da se med letom pobriga za res 
dobre matice. Te bo odbiral iz najboljš ih  družin, m orda pa j ih  celo sam 
vzreja l  in pošiljal sprašit na plemenilno postajo. Marsikdo bo nabavil 
dobre matice od zanesljivih vzrejevalcev. Če se med letom kake matice 
niso obnesle, potem je  zdaj jeseni najlepša  priložnost, da j ih  nadomestimo 
z mladimi, ki j ih  mora imeti vsak dober čebelar v rezervi.

Vsaka d ružna v AZ-pan ju m ora imeti na jm anj 12 kg medu za zimsko 
zalogo. To je  na jm an jša  količina, ki je  nu jno  potrebna, da nam močna če
belja druž ina  dobro prezimi in ima potem še rezervno hrano  t ja  do srede 
aprilu. Iz izkušenj vemo, da je  bolje  puščati večje zaloge, recimo vsaj 15 
do 18kg. P rav  nič ne vemo, kakšna  bo pomlad in zato je  bolje, da imajo 
čebelje družine za vsak p rim er več medu kot pa premalo. Med je naravna  
in zares na jbo ljša  h rana  za čebele. O tem ni p rav  nobenega dvoma. Ven
dar pa so p rak tične izkušnje pokazale, da se čebele odlično počutijo  tudi 
ob s ladkorju , zlasti v zimskem času, ko v panjih  ni nobene zalege. Sladkor 
je lahko p rebav lj iv  in nima toliko odpadnih snovi kot nekatere  vrste medu. 
Zato je  včasih celo boljši za prezim ovanje kot med. Navadno dodamo
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čebelji družini od 4 do 6 kg s ladkorja  kot dodatno hrano, in sicer na rav 
nost v zimsko gnezdo. Preko  cele zime, to je  od novembra do aprila , no r
malno močna čebelja druž ina ne porabi več kot 5 kg  hrane. Ko pa se 
spomladi pojavi p rva  zalega v pan ju ,  čebele že načno medene zaloge. Zato 
mora biti v p an ju  neposredno ob zimskem gnezdu med in tudi neka j  ob- 
nožine. Zdaj p o treb u je jo  čebele za zalego že med in obnožino. V n jih  dobe 
vse potrebne m ineralne snovi, be ljakovine in vitamine, ki so neobhodno 
potrebni za razvoj živih bitij .  Tega pa v s ladkorju  ni. Če bi v p an ju  v tem 
času ne bilo p rav  nobene obnožine, bi morale čebele jem ati  p repotrebne 
ž iv ljen jske  snovi iz svojih  telesnih rezerv. To pa bi j ih  močno izčrpalo 
in p rav  lahko bi nam začele zaradi tega h ira ti  in slabeti. Izgubile bi svojo 
odpornost proti različnim boleznim.

Količino zimske zaloge v satih presodijo  izkušeni čebelarj i  k a r  na 
oko s težkanjem  posameznih satov, spet d rugi pa  sa tje  s čebelami vred steh
tajo. Nekateri  določijo količino zimske zaloge tako, da izračunajo  površino 
pokritega medu na obeh s traneh  sata. Ce med ni pokrit ,  teh ta  seveda manj. 
Za zimsko gnezdo niti ni t reba  in tudi ni priporočljivo, da bi bilo sa tje  do 
k ra ja  zalito z medom. Dovolj je  dobra  polovica sata pok ri ta  z medom. 
Spodaj pod medom naj le bodo prazne celice. V anje se bodo ob hudem 
zimskem m razu zatekle čebele in tako zm anjšale  prostornino zimske gruče. 
N ajboljš i  med za prezim ovanje je  cvetlični vseh vrst: akacij e vec, med 
m aterine dušice, žepkovec, a jdovec itd. Za zimsko hrano  pa ni prim eren 
hojevec ali Smrekovec, manovec in tud i ne kostanjevec. Pri  d o d a jan ju  
sladkorne raztopine si zapomnimo, da se je  n a jb o lje  obneslo razm erje
1 kg s lad k o rja  : 0,651 vode ali z drugimi besedami 5 kg  s ladkorja  na 3,251 
vode. S ladkor raztopimo v vroči vodi. Ko se raztopina ohladi, pokladamo 
mlačno. S ladkorni raztopini, ki jo  pokladamo v zimsko gnezdo, ne smemo 
dodajati  nobenih zdravil, to re j  nobenega fumidila, fuinagilina, nosemaka, 
streptomicina. Tudi soli ne smemo dodaja ti  ali kakršnegako li  čaja. Čebele 
tega pozimi ne po trebu je jo .  Č ebelar  je  že pre j p reb ra l  staro sa tje  in 
pustil v plodišču le inlado. Če je  to priložnost zamudil, je  zdaj še čas za 
zamenjavo. Če kda j  v letu, potem moramo zdaj jeseni čebeljo družino k ar  
najbolj natančno pregledati.

Zazimimo le močne čebelje  družine, to so take, ki zasedajo vse sate in 
imajo vsaj 30.000 čebel. Te teh ta jo  3 kg. Slabičev ne bomo prezimovali in 
j ih  zato ra je  združimo. Od n j ih  ne bomo imeli p rav  nobenih koristi, ker 
nam  bodo pozimi p rav  gotovo propadli. Bolje je  imeti eno samo močno 
družino ko t pa tr i  ali štiri slabiče. Če ima k ak a  druž ina m anj čebel, pa 
dobro mlado matico, jo  lahko zožimo na pet ali šest satov. P razen prostor 
v p an ju  zadelamo s p ap ir jem  ali lesno volno. Pazimo pa, da  bo imela zožena 
druž ina na svojih satih dovolj hrane. Upoštevajmo, da smo ji  zaradi zo- 
žen ja  odvzeli n ek a j  medenih satov. Posebno skrb  moramo posvetiti rezerv 
nim družinicam. Brez teh ne sme biti noben čebelar. Zlasti letos, ko je  bilo 
toliko kris ta liz irane in trde  mane, pazimo, da sa tje  z n jo  ne zaide v zimsko 
gnezdo. Odstranim o vse take sate in j ih  shranimo za pomlad.

Vse delo v čebeln jaku  n a j  bo oprav le jno  do srede oktobra, k rm ljen je  
pa najpozne je  do konca septembra. Čebele m ora jo  nam reč dodano slad
korno  raztopino še predelati,  saj čebelar p rav  nič ne ve, kakšna  bo jesen.
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Ko smo čebele nakrmili,  poskrbimo, da se bo notranjost pan ja  dobro 
presušila  in da bo izginila iz n j ih  p rav  vsa vlaga. Zapomnimo si, da je  
vlaga silno škodljiva. P an je  bomo v notran josti  odeli in pokrili zadaj za 
okenci z dvema polama časopisnega p ap ir ja  šele ob prvem  mrazu. Slamnice 
bomo vložili šele tak ra t ,  ko bo zunaj tem pera tu ra  zdrknila  pod ničlo. Reže 
v čebeln jaku  in med pan ji  pa zadelamo že p re j ,  tako da ne bo n ik je r  no
benega prepiha. Čebele so res odporne proti  mrazu, zlasti še, če je  čebelja 
d ružina močna in se gre je  ob zadostni količini dobre zimske hrane. To sta 
dve dejstvi, k i j u  moramo poznati.

Vsa opisana opravila  oziroma ukrepi za uspešno prezim ovanje ne ve
lja jo  samo za čebelje družine v Žnideršičih, pač pa tudi v nak ladn ih  p a 
njih. Pri teh si je  t reba  zapomniti, da stoje na prostem in so zaradi tega 
še bolj izpostavljeni različnim vremenskim  neprilikam , zlasti pa zimskemu 
mrazu. AZ-panji so zloženi v skladanicah v čebelnjaku. Tu g re je jo  drug 
drugega. P ri  nak ladn ih  p an j ih  pa tega ni. Č ebela rj i  po svetu se tega za
vedajo  in zato v zimskem času dodaja jo  tem panjem  posebne obloge, pan je  
stisnejo skupaj in j ih  p o k r i je jo  s strešno lepenko ali og re je jo  na k ak  drug 
način. So tudi čebelarji ,  ki p renesejo  pozimi te p an je  v čebeln jak  ali pa v 
posebne zimovnike. Č ebelje  družine, ki p rez im uje jo  v nak ladn ih  panjih , 
so torej pozimi bolj izpostavljene vremenskim  nevšečnostim in zato po ra
bijo  več medu. Poskusi so pokazali, da so porabili p an ji  v nak ladah  p r i 
bližno 0,75 kg več medu kot pa Žnideršiči. Ker so nak ladn i pan ji  po svoji 
prostornini večji in so v n j ih  tudi močnejše družine, j im  puščajo nekateri 
čebelarj i  za zimo zaloge od 20 do 25 kg.

B L I Ž A  S E  N AM J E S E N  S P E T . . .
V I R M A S A N

Pole tje  se poslavlja  od nas. Konec meseca, ko bosta dan in noč enako 
dolga, se bo začela jesen. Ta letni čas je  zame najlepši in ne bom trdil 
preveč, da tudi za druge. Kmet že sp rav lja  v shrambe tru d  celega leta. Če 
mu je  šlo vse po sreči in ni bilo ne toče ne suše, je  lahko zadovoljen. Vsa 
n arava  se že p r ip ra v lja  na zimski počitek, čeprav kom aj vidno, vendar 
zagotovo.

Čebele in čebelar so v glavnem tudi dokončali svoje delo. Paša je  v 
večini k ra je v  že končana, izjema je  lahko le še v Liki. Čebele bodo še 
izletavale in se prašile, posamezne še prinesle cvetni prah , vendar v g lav
nem je  n j ih  delo za to leto končano. Ne moremo pa reči to za čebelarja . 
Zanj se glavno delo začne p rav  ta mesec. To delo je  bolj važno kot p re 
s tav ljan je ,  ro jen je  ali točenje medu. Ta mesec se postav lja jo  tem elji  za 
bodoče leto. Ravno od tega dela je  odvisno dobro prezim ovanje in uspeh v 
novem čebelarskem letu. Vse druge stroke začenja jo  svoje novo leto z j a 
nuarjem , le čebelarjevo  se začne s septembrom. Poglejmo malo bolj n a 
tančno, k a te ra  dela bo moral opraviti  p red  vzimljenjem. Č im prej bodo 
opravljena, tem bolje  bo za čebele in z večjo gotovostjo bo čakal pomladi.
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Predvsem bo moral opravili  tole:
1. slabiče prid ruž it i  močnejšim,
2. dodati suliili čebel,
3. zam enjati  s tare  in slabe matice;
4. dokrmiti,  k a r  m an jk a  zimske zaloge.
Vsa <a dela, ki j ih  bomo morali opraviti  ta mesec, izvršujmo tako, da ne 

bomo dali čebelam povoda za ropanje . V k ra j ih ,  k je r  je  še k a j  paše na 
ajdi, moramo počakati, da se izgubi n jen  čebelam tako vabljiv i duh. Okoli 
male maše rado nastopi hladno, deževno vreme in v neka j  dneh ta dull 
izgine. Vendar moramo bili k l ju b  temu previdni. Žrela zožimo na polovico, 
vsa dela v čebelnjaku opravljajmo pri zaprtih vratih. Laže je ropanje p rep re 
čiti, k ak o r  ga ustaviti, če je  enk ra t  v polnem teku. Vžigalica je  m ajhna  
stvar, a vendar lahko povzroči veliko nesrečo. Tako je  tudi z ropanjem. 
Če se samo eni čebeli posreči, da vdre v panj in odnese plen domov, se 
lahko to, če čebelar pravočasno ne opazi, razv ije  v n a jh u jš i  boj, v katerem  
pade na tisoče žrtev. Kaj je  to, ve tisti, ki je  to že poskusil. Zato pazimo, 
da ne bo nesreč in storimo vse, k a r  je  treba, da bo vse šlo v redu  za če
bele in čebelarja .

1. V vsakem čebeln jaku  se dobi tudi kak  slabič. Čeprav  ima enako pašo 
kot drugi p an ji  in mu čebelar pomaga, se ne razv ija  kot drugi panji.  Kaj 
je  temu vzrok? Slabo oplojena ali s ta ra  matica ali cela družina sploh. 
Take družine ne moremo pustiti za bodoče leto. Včasih, ko so čebelarili še 
v k ran jič ih ,  so bile take družine neizogibno zapisane smrti. Danes, ko 
čebelarimo s prem akljiv im i panji,  je  to drugače. Namesto da bi jih  žvep
lali, jih  lepo pridružim o močnejšemu panju . Slabiču vzamemo matico, ga 
pustimo nekaj ur, da se zave brezmatičnosti in ga potem prestavimo v drug  
pan j v medišče. Na matično rešetko v medišču položimo časopisni papir ,  ga s 
svinčnikom malo prebodemo in čebele se bodo lepo preselile v plodišče. Dobro 
je  tudi, da damo obema družinam a enak vonj. Zato nam dobro služi me
lisa. Nekaj listov zmečkamo, damo v posodo z malo vode, pustimo nekaj ur. 
da se voda navzame tega duha. To vodo potem z razpršilcem poškropimo 
po plodišču in dodamo družino v medišče. S tem dobe enak duh in zd ru 
žitev bo potekla v redu brez vsakega klanja .

2. Z dodajan jem  suhih čebel okrepimo plem enjake. Vendar je  tu  važno, 
da damo čimveč neizrabljenih  mladic. Le-te so koristne, k e r  bodo dočakale 
pomlad. S tem delom ne smemo preveč hiteti; čim pozneje dodajamo, tem 
več bo mladih čebel. Dodajam o j ih  na  več načinov. N ekateri  j ih  enostavno 
n asu je jo  v medišče, d rugi j ih  omotajo v plodišče. N ajbolj  zanesljiv  način 
je  po mojem, da j ih  damo zvečer na  b rade  panjev . S prim erno  desko ali 
lepenko brado  povečamo, nanjo  stresemo zvečer čebele in ponoči se lepo 
sprašijo  v panj. K ar ni za v pan j,  ostane na bradi.

3. Z am enjava starih  ali slabih matic jeseni je  že bolj kočljiva zadeva, 
posebno za začetnika, ki še nima izkušenj v tem. Najbolj se obnese takra t ,  
ko panj nima več odkrite  zalege, to je, da je  brez ja jčec  in ličink. Če ni 
septembra nobene paše več, je  to že konec meseca. T a k ra t  vzamemo staro 
matico, pustimo pan j en dan, da se popolnoma zave brezmatičnosti, k a r  
pokaže z nemirom na bradi in z močnim šumom v pan ju .  Teda j je  pravi



čas za dodajan je .  Matico, ki je  določena za novo gospodarico v panju , 
vrzimo v tekoč med, da se omoči, potem p a  jo spustimo na panjevo brado. 
Čebele jo takoj sprejmejo, obližejo in spremijo v panj. Če ga pogledamo čez 
uro, vidimo, da je nemir na bradi izginil in da čebele mirno šume — znak, da 
so matico sprejele. D rug  način je  d o d a jan je  v matičnici. O pozarjam  pa na 
to, da je  matičnica brez čebel, k e r  so te večkra t vzrok, da je ne sprejm ejo. 
Mat ičnica naj bo prvi dan zaprta  z zamaškom, drugi dan ga zamenjamo s 
koščkom sa t ja  ali medenega testa, da jo  potem čebele same osvobode. 
Vselej pa moramo pustiti potem panj vsaj teden dni v miru, da se popol
noma vživi v nov položaj.

Še en način do d a jan ja  je, in to s prašilčki. T ak ra t  prestavimo celo 
družino z matico, čebelami in zalego v d rug  panj.  Iz s tarega p an ja  zložimo 
vse na kozico in odstranimo matico. Vanj prestavimo prašilčka, dodamo 
kar m an jk a  sa t ja  in zapremo. Tako je v redu. Kozico s čebelami odnesemo 
iz čebeln jaka in čebele omedemo v travo. Panj pripremo na polovico. Č e
bele se bodo vse vrnile in se počasi sprašile v panj. Vsi t r i je  načini so 
dobri, od čebelarja  samega je  odvisno, ka terega  bo izbral. Važno je, d^ p u 
stimo panj vsaj en teden lepo v miru, da se popolnoma uredi in umiri.

4. Še najbolj  kočljivo delo jeseni je  d o d a jan je  m an jka joče  zaloge. Tu 
moramo zadeti pravo mero. P reveč  ni dobro, še slabše je, če je  premalo. 
Nekateri,  ki se bolj zanesejo na tehtnico, vse pre tehtajo , vendar je to za
mudno delo. Izkušen čebelar oceni zalogo na oko in z roko. Ta način je  
najboljši,  ker  manj razburjam o  čebele. Sedaj moramo, če nismo to že pre j,  
zam enjati  v plodišču vse sate, ki ne sodijo več vanj.  To so vsi s tari  sati 
ali tisti, ki imajo preveč trotovine. Vsekakor moramo izprazniti medišča, 
ka j t i  sladkor, ki ga bomo pokladali, mora v plodišče, k je r  ga bodo spravile 
čebele. Kakšno pa naj bo vsako plodišče pred dodajanjem sladkorja? V krajili. 
k je r  je  avgusta še paša, bodisi na a jd i  ali kakšna  druga, si čebele že same 
urede zimsko gnezdo. K ra jn e  sate zanesejo z medom in tudi nad zalego 
nastane jo  lepi, kak e  tri prste široki medeni venci. Če sta na vsaki strani 
po dva sata polna, ostali do tre t j ine  zaliti, bo zadosti. Takem u p an ju  ne 
bo treba  dodajati  nič ali le malo. Zavedati se moramo, da m ora jo  biti na 
sa t ju  tudi prazne celice, v ka tere  se stisnejo čebele ob hudem mrazu. Nad 
sabo in ob obeh s traneh  m ora biti h ran a  — med ali sladkor. K akor je  zid 
pozimi tudi v sobi hladen, je tudi poln, zadelan sat mrzel in za prezimovanje 
neugoden.

Seveda moramo pri določanju zimske zaloge vedeti, koliko porab ijo  v 
normalnih zimah. Pri nas in v naših pašnih razm erah moramo računati čas 
od oktobra do m aja. Torej naj bo zimska zaloga n a jm an j deset do dvana js t  
kilogramov. Aprila, če jim  p r im an jk u je ,  j im  že lahko pomagamo, pre j le 
bolj težko.

Za dopitan je  rabimo le čist s ladkor brez  d o d a jan ja  medu. Za zimsko 
p reh rano  je  boljši kot slab med. Ker pozimi ne goje zalege, ne p o trebu je jo  
beljakov in  in drugih  snovi, ki so v medu in je  s ladkor dober nadomestek. 
Pripravimo ga v razmerju 1 : 0,65, tj. na kg sladkorja šest in pol deci
litrov vode. Ta zmes je  ravno prava, ni pregosta in ne preveč vodena. 
Priprav im o ga lahko v mrzli ali vroči vodi. v vroči se h i t re je  stopi. D ajem o 
ga zvečer, in to vsaj dva litra naenkrat .  Če je  t reba  dodati večjo količino
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Sklaclanice panjev na akacijevi paši na Goriškem letošnjo pomlad

ali celo zalogo, pokladamo tri dni zaporedoma, potem prekinemo za nekaj dni 
in potem spet nadalju jem o. To je  lmdo delo in se čebele zelo u trudijo . 
Zato priporočajo, da opravijo  to že septem bra stare čebele, ki bodo itak  
k m alu  odmrle. D a ti  pa ne smemo v sladkor nobenih zdravil in ne fumidila 
ne nosemaka, k e r  bi to samo škodilo.

Posebno pazljiv i moramo biti letos, ko  je  v pan jih  toliko gozdnega 
medu: hojevca, Smrekovca in kostanjevca. Zaradi hude vročine v prvi po
lovici ju l i j a  je  bilo dosti m ane in med se j e  h itro  strdil v satju . Kdor je  
imel priložnost, da je  lahko sproti vsake tri dni točil, je  dobro opravil. 
D rugi, k i  smo imeli čebele na  pasiščili daleč od doma, tega nismo mogli 
delati. Zato bo tudi več težav s tem medom. Sate s tem medom shranimo 
za pomlad. Nastavili j ih  bomo v medišče in čebele j ih  bodo že po svoje 
uredile. Yes ta  med bo moral iz panjev tako ali tako. V najboljšem primeru 
naj ostanejo v p an ju  le sk ra jn i  sati, vsi ostali m orajo  biti prazni za zalego 
in pozneje za sladkor. Ne bo p rije tno  delo odstraniti  ta  med, če se ne da 
iztočiti, vendar v p an ju  ne sme ostati. Ne vemo, kakšna  bo zima. Ko bi 
imeli vsak mesec vsaj nekaj izletnih dni, da bi se lahko očistile, bi bilo dobro. 
P r ip rav l jen i  moramo biti vedno na  slabše, ko  ni dva, tr i  mesece izleta in 
ta k ra t  je  katastrofa  tu. Zato uredimo že sedaj jeseni vse, k a r  je  v naši 
moči, da nam  bodo čim bolje  prezimile. To bo tudi v našo korist. Zave
da jm o se, da so čebele letos storile svojo dolžnost, zdaj pa jo  še mi!
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K A K O  J E  Z M E D E N J E M  A J D E  D R U G O D
M. M E N C E J

V zadnjih  letih je  bilo v našem glasilu ob jav l jen ih  nekaj č lankov in 
razprav  o a jd i  in a jdovi paši, ka te r ih  vsebina je  — z eno samo izjemo — 
izzvenela v otožnih akordih, češ, z ajdovo pašo je  pri nas konec, a jd a  ne 
medi več in podobno. Za te svoje trd itve  in ugotovitve so av to rj i  iskali 
vzroke, ki so v glavnem tem eljili  na ug ibanju , 'površnih opazovanjih 
in neznanstvenih analogijah.

N a jb rž  bo k a r  držalo, da niso k r iv a  um etna gnojila  ne izroditev in 
podobno, čc a jd a  pri nas ne medi ali vsaj ne medi tako, kot bi želeli. Prvi, 
ki je  pri nas začel sistematično in na znanstveni podlagi raziskovati to 
vprašanje, je  bil T ihomir Donski (Slov. čebelar, št. 1, 1966). Njegovi po
izkusi in dognan ja  s tem v zvezi sodijo v tisto vrsto čebelarske d e jav 
nosti, ki ne bi smela ostati samo v m ejah  ozkega kroga slovenskih čebe
larjev, am pak bi kazalo nan j  opozoriti tudi tu je  čebelarske s trokovnjake, 
kak o r  je  pravilno pripomnil u rednik  Slov. čebelarja . Take  raziskave v 
zam ejstvu samo p o t r ju je jo  in dopo ln ju je jo  rezultate tov. Donskega. Zato 
ne bo odveč, če seznanimo naše čebelarje  na k ra tk o  z zamejskimi dognanji 
na  tem področju

Za p rim er bomo vzeli Sovjetsko zvezo, k je r  imajo obširne površine 
zasejane z a jdo  in se zato tudi dosti u k v a r ja jo  z vprašan jem  ajdove paše, 
saj nabere jo  čebele okoli 20 % vsega medu na ajdovem  cvetju ; v Ukrajini, 
južnem  U ra lu  in v srednjem  pasu pa je  k a r  polovica medu ajdovca, kakor  
poročajo v ju n i jsk i  številki le tošnjega leta v Pčelovodstvu. Ker se je  
pokazala neposredna povezanost med količino medičine na ajdovem  cvetju  
in donosnostjo a jdovega zrna, se za to vp rašan je  zanim ajo prav  tako agro
nomi ko t čebelarski s trokovnjak i,  saj so poizkusi v 28 kolhozih pokazali, 
da se je  a jdova žetev povišala v neka te r ih  prim erih  k a r  za 48%' na tistih 
polj ih, k je r  so b ila  čebelja  stojišča v bližini a jdovih  posevkov, za razliko 
od tistih, k je r  so b ila  stojišča oddaljena od njih.

Kaj so pa ugotovili glede m eden ja  a jde?
P rav  tako k ak o r  p ri  nas so tudi tam ugotovili, da je  odvisno ajdovo 

medenje v prv i vrsti od ekoloških pogojev, se pravi od tem peraturnega 
režima, sončne pripeke, zračne vlage, moči vetra, oblačnosti in podobno. 
N ajugodnejša  tem pera tu ra  je  med 16° in 25° C. N ižja ali višja tem pera tu ra  
že pomembno vpliva na tvorbo medičine. A jd a  medi ves dan, vendar jo  
čebele n a jb o lj  ob iskuje jo  med 9. in 11.,uro, se pravi, da je  tedaj medičina 
zan je  najustreznejša .

V letih 1962—1964 so v preizkusnem  gospodarstvu bašk irskega znan
stvenega raziskovalnega inštitu ta  preizkusili  učinkovitost m ineraln ih  gnojil, 
m ikroelementov in pepela na donosnost a jde  ter  količilo n e k ta r ja  v a jd o 
vem cvetju. P re iskovali so vsa tri leta na ra jon iz iran i a jd i  velikanki, ki 
je  bila posejana na sivo in temnosivo gozdnato zemljo. Gnojili so z azot- 
nini, fosfornim in ka li jev im  umetnim gnojivom v obliki amonijevega 
fosfata, superfosfata ter  ka l i jeve  soli, in sicer 60 kg na ha; lesnega pepela 
so daja li  300 kg na ha. Preizkuse so t r ik ra t  ponovili.
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Ajda diši in spet vabi naše čebelice. Ali pa .jim bo letos kaj dala?

V poprečju dveh let so povišali količino medičine v cvetju  za 17,4'%v 
če pa so dodali m ikroelemente, sc je  pa povečala medičina na 26 %' v 
p r im erjav i  s kontrolnim posevkom. N ajvišjo  stopnjo  medičine so dobili 
v popreč ju  dveh let tam, k je r  so uporab lja li  azotno-fosforno gnojivo s pe
pelom. Bila je  v p r im erjav i  s kontro ln im  posevkom za 413% ' višja. Čebele 
so nabra le  24 do 35 kg medu, če so bile p ripe l jane  na pašo takoj v začetku 
cve ten ja  ajde.

Ko so v zadn jih  petih letih delali preizkuse na področju  Gomela 
(Belorusija), so prišli do podobnih rezultatov. Tako je  imel v predelih, 
k jer  zem lja  ni bila  gnojena, a jdov  cvet vsega 0,152 mg sladkorja ,  tam pa, 
k je r  je  bila gnojena s superfosfatom, ka li jem  in amonijevem solitrom, 
0,198mg sladkorja .  Na tem področju  so tudi ugotovili, da je  odvisno m e
den je  tudi od sorte, zato se je jo  tako imenovano terehovsko ajdo, ki se je  
n a jb o lj  obnesla.

Žal ne poročajo, če so delali poizkuse tudi s hlevskim gnojem. P re 
pričan sem. da bi tudi v tem prim eru  prišli do enak ih  zaključkov, kot je  
prišel naš Donski.

U rednikova pripom ba: Te znanstvene ugotovitve o medenju ajde so sila /.uni- 
inive. A jda se nam torej še ni popolnoma izneverila. Lani je v nekaterih krajih  na 
Dolenjskem in Štajerskem kar  dobro zamedila. Čebele niso nabrale na  njej samo 
zimsko zalogo, am pak so ponekod napolnile tudi medišča. Torej le še medi.
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z t a t v e n i  kotiček
P It E P It E C U J M O Š 1 It J E N J E K U (i E 

Č e b e l j e  z a l e g e i
D R. L E O  N K O C J A N

Izkušeni praktični čebelar C., ki čebelari že od leta 1914, torej že več 
kakor 50 let, je menil, da kuga čebelje zalege (huda gniloba) ni tako nevarna 
bolezen. Imajo jo čebele njegovega brata, ki ga je zadnjič obiskal pred dvema 
letoma (od njega je po vsej verjetnosti tudi prišla kuga). Bolezni ni prijavil 
veterinarski službi ali pregledniku čebel tudi potem, ko je zvedel, da je njegov 
znanec K. K. — sosedni čebelar, ki čebelari šele sedem let, prijavil bolezen in 
je Veterinarski zavod ugotovil, da je sat okužen. V zvezi s tem želim nap i
sali še nekaj več, kajii čebelar C. je hodil k čebelarju K. K. in so njegove 
čebele, ko je imel še močne in zdrave družine, izropale nekaj panjev pri 
čebelarju G., kakor nam je sam povedal. Nikoli ni posumil, da se ropanje 
pojavlja v čebeljih družinah oslabelih zaradi okužbe s hudo gnilobo. V nepo
sredni bližini čebelarja C. je bil tudi starejši čebelar Z., ki je bil do nedav
nega zelo upoštevan kot čebelar, saj je čebelarsko društvo, kam or je bila 
čebelarska družina včlanjena, priredilo skupen izlet za vse člane in je imel 
delegat društva pred njegovim čebelnjakom predavanje. Tudi pri njemu 
so vse čebelje družine pomrle. Lani je kupil še dva nova roja, toda oba 
so čebele izropale. Pri pregledu opuščenih panjev  v čebelnjaku smo našli 
v panju  še prazno satovje, ki ga je pričela že uničevati vešča. Za čebelnjakom 
so ležali na kupu satniki. Ni vedel vzroka za umiranje čebeljih družin in 
tudi ne, da ima njegov sosed, ki čebelari že 50 let, čebelje družine okužene 
s kugo čebelje zalege in da zaradi tega lahko propadajo  tudi najboljša čebe
larstva.

Ko smo prvi dan pregledovali v okolici čebelarja K. K., ki je prijavil 
kugo čebelje zalege, nismo mogli dobili zanesljivih podatkov, od kod je 
prišla kuga, čeprav smo delali brez odmora in večinoma pešačili 17 ur po 
hribih in dolinah. Predsednik sosedne čebelarske družine pa  je sporazumno 
s področno veterinarsko službo dal na razpolago avtomobil. Področni p re
glednik se je odzval povabilu, da pregledujemo še drugi dan, vse dotlej, da ne 
ugotovimo, od kod je prišla kuga. Ze pri drugem čebelarju, kjer smo se oglasili 
naslednji dan. smo videli dobro ohranjen lep čebelnjak z 11 AZ-panji, ki so 
bili lepo poslikani. Ob lepem izletnem dnevu smo na prvi pogled opazili, da 
trije panji  levo spodaj komaj izletavajo. N ajprej smo pregledali panj z 
mi j bolj živahnim izletom, ki je dajal videz močne zdrave čebelje družine 
že na prvi pogled. Natančni pregled saija v plodišču pa je pokazal, da je 
l)il zelo zaležen sat skoraj s strnjeno zalego že okužen, na njem p a  polno m la
dic. Ob robovih te strnjene zalege pa so bile že posamezne redke celice z umrlo 
zalego, ki je že razpadla in smo tvarino lahko s šibico izvlekli. Bila je 
rjavkaste barve, podobna raztopljeni čokoladi. Sat je zaudarjal po čev-
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ljarski smoli. Torej je bil tudi že ta pan j okužen s kugo. Ko smo po p re
gledu posedli, je v razgovoru predsednik sosedne čebelarske družine zago
varjal radikalno uničenje čebel. Lastnik je prebledel. Ko smo nadalje raz
pravljali, sem lastniku priporočil, naj napravi seznam vseli oseb, ki so od 
njega še pred nekaj dnevi kupovale med, in naj ga dostavi veterinarski inšpek
ciji zaradi možnosti, da bi bili med nakupili tudi čebelarji, ki bi ga morda 
v sili pokladali laliko svojim čebelam. Trosi povzročitelja kuge se zadrže 
namreč v medu in satju še leta in leta. Čebelarja smo opozorili, da mora 
biti vse satje razen zaleženega, ki ga je treba sežgati, pretopljeno in raz
kuženo pri segrevanju na 120" C  v loncu. Lonec mora biti suh in segrevamo 
počasi na 120° C, da vosek ne potemni. Ne smemo ga segrevati preko 120° C. 
Najmanj 20 minut segrevamo pri  tej temperaturi,  kajti  le tedaj uničimo 
v vosku trose — povzročitelje kuge. Vosek, ki smo ga tako prečistili in 
razkužili, pa  lahko pošljemo v predelavo za satnice.

To prvo žarišče kuge čebelje zalege p ri  čebelarju G., od koder je prišla 
kuga k ostalim sosednim čebelarjem, nam  je uspelo odkriti zato, ker lastnik 
okuženega čebelarstva K. K. ni vedel zanesljivo povedati, od kod je prišla. 
Odkrito  nam je dal vse podatke, tako tudi za čebelarja G.

Da se p a  ta kuga p ri  nas (na Hrvatskem) res širi, priča v letošnjem 
čebelarskem časopisu PČELA št. 1—2 sporočilo, v katerem piše dr. Ivo 
Toinašec, da nas mora to stanje zaskrbeti. Pravi, »da jc potrebno pregledati 
tud i zalego pri sosednih čebelarjih. Takšen splošen pregled«, piše Tomašec, 
»pa se na žalost p ri  nas dosti redko opravi. Ravno zato sc bolezen pogosto 
ponovno pojavi, čeprav smo na okuženem čebelnjaku opravili vse ukrepe.«

Že pred leti smo vedeli p ri  nas za to stanje v sosedni republiki, kajti 
v bivših okrajih  Ljutomer, Črnomelj in Metlika smo večkrat ugotavljali,
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(la je prišla kuga iz sosedne republike. Čebelar iz okolice mesta K. na 
Hrvatskem je prinesel v Ljubljano okužen sat in povedal, da je skoraj pri 
vseli čebelarjih v vasi ta  bolezen razširjena.

Gornji prim er kuge čebelje zalege odkrit ju lija letos poleg ostalih posa
meznih primerov je povod za bojazen, da utegne nepoznavanje hude gnilobe 
ali pa prikrivanje iz raznih vzrokov povzročiti prikrito  širjenje kuge čebelje 
zalege pri nas.

Najbolj nazorno prikazuje znamenja kuge čebelje zalege od vseh dosedaj 
izišlih brošur, priročnikov in knjig SODOBNO ČEBELARSTVO I. del na 
straneh 379—381. kjer se nahaja  tudi opis bolezni.

Letos mi je pri čebelarju K. K. uspelo napraviti  tudi lep posnetek nekega 
sata iz močno okuženega pan ja  oh zelo lepem izletnem dnevu. Mlade čebele 
čistilke so vse na zgornji letvici sata. (Glej sliko na strani 238!) Zaradi vseh 
že okuženih celic z umrlo zalego so jih  pre luknja le in  takoj prenehale čistiti! 
Poleg številnih preluknjanih celic z vdrtimi pokrovci vidimo tudi raztre
seno zalego.

Že pred 15 leti sem v Slovenskem čebelarju (letnik 1933, str. 205—209) 
ob izidu brošure  »Bolezni in škodljivci čebel« ponovno opozoril čebelarja  
z Dolenjske na nehigienske razmere v njegovem okolišu takole: »Res ni 
čudno, da se p o jav lja jo  razne čebelje bolezni. Cesto sem prisiljen go
voriti o snagi, k i m ora vladati  v čebelnjakih. N a jbo lj  me je  osupnilo, da 
je bilo satje razmetano in raztreseno po tleh v čebelnjakih in okrog njih!«
V mesečnih navodilih sem opozoril: »Svarim vsakega začetnika pred naku
povanjem starih panjev in starih satov, ki so na videz cenejši. Z njimi vred 
lahko kupiš tudi kako čebeljo bolezen.« Seveda pa ne velja to za vse nakupe.

(Nadaljevanje sledi.)

i

Naš rojak — ameriški čebelar Nickelson ob skladanici svojih panjev
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VIRMAŠAN -  SEDEMDESETLETNIK

Virinašan — kdo izmed slovenskih 
čebelar jev  ga ne pozna? Č ebelar j i  iz 
b ližnje in d a l jne  okolice ga poznajo 
osebno, slovenski čebelar j i  p a  iz člankov 
v Slovenskem čebelarju .  Č ebelarje ,  ki 
ga osebno ne poznajo, zanima morda 
njegova osebnost. Marsikdo bi se res 
začudil, ko bi mu ga predstavil.  Ne bi 
verje l,  da se v tem suh lja tem  možu 
skriva  toliko čebelarskega znanja. Sam 
je  p red  leti zapisal v Slovenskem če
be lar ju .  da so se mu čudili, ko so ga 
spoznali na  nekem  čebelarskem  p re d a 
vanju .  da je to tisti Virinašan. ki je  že 
toliko kor is tnega napisal o čebelah.

Težko je v k ra tk ih  besedah opisati 
vse n jegove zasluge za slovensko qcbc- 
larstvo. Rečemo lahko, da je  bil res 
samo dober čebelar  in da  je  vse svoje 
plodno in dolgo ž iv ljen je  posvetil svoii 
družini in čebelarstvu. Ne vem, če ga je 
kdo k d a j  videl v gostilni ali na  veselici. 
Čebele so mu vedno nudile  v prostem  
času dovolj dela in razvedrila . Čebel
n ja k  mu je bil zatočišče v veselju, v 
n jem  je  iskal tolažbe v težkih urah . Če
belarstvo mu je  b ila  pesem, čebele n je 
gove na j lubše  p r ija te lj ice .

Ni pa čebelaril  samo za sebe, pač pa 
je bil čebelar  za vse slovenske čebelarje . 
M alokateri čebelar  je  dosegel tako vi
soko stopnjo čebelarskega znanja .

Tovariš Virinašan — njegovo pravo 
ime je  Janez Zontar — p raz n u je  letos 
dvojni ju b i le j :  .sedemdesetletnico živ
l je n ja  in petdesetle tn ico  čebelar jen ja .

Naša dolžnost je  torej,  da se ga spom
nimo tudi v Slovenskem čebelarju .  Rojen 
v Virmašali pri Škofji Loki kot sin že
lezniškega delavca je  že v mladosti 
okusil vso trdoto živ ljenja. Osnovno 
šolo je končal v Škofji Loki. Ker ni 
bilo sredstev za n a d a l jn je  šolanje, je  
ostal doma. Kot 17-letni m ladenič je 
moral v prvi svetovni vojni k vojakom. 
Po vo jn i sc je  vrnil domov s p o kvar
jeno  desno nogo. Kmalu je  dobil delo 
pri železnici kot progovni delavec. Pri 
železnici je  delal do leta 1951, ko je  bil 
kot skladiščnik upokojen.

Čebelariti je  začel takoj po vrnitv i iz 
vojne, sprva s kranjiči, pozneje pa  je 
prešel na AZ-panje in pri teh tudi ostal. 
Ker zarad i m ajhne  plače ni mogel k u 
povati panjev ,  je  začel sam mizariti in 
je vse. k a r  je  lesenega v čebelnjaku, 
nared il  sam.

Čebele so ga tako prevzele, da je  ves 
prosti čas posvetil njim. Hodil je  na

p red a v an ja  in tečaje, bral čebelarske 
k n jige  in tako izpopolnjeval svoje zna
nje. Izvoljen je  bil tudi za predsednika 
čebelarske  podružnice v Škofji Loki, ki 
jo  je  vodil 17 let. Med zadnjo  vojno je 
skrbel poleg svojih čebel še za čebele 
dveh čebelar jev  in dosegel, da so vsi če
b e la r j i  dobivali s ladkor za čebele.

Po vojni je  bil 1*5 let ta jn ik  in b la 
gajnik  čebelarske družine in skoro ves 
čas tudi p redsednik  društvu. Letos je  to 
mesto prepusti l m la jšem u čebelarju .

Kmalu je  začel tudi pisati in nad 40 
let redno sodeluje pri listu. Njegovi 
članki so preprosti,  k e r  piše le iz lastne 
prakse. Iz tega, k a r  je  napisal, bi lahko 
izšla obširna knjiga . Letos piše mesečna 
navodila  za začetnike. Ta ne bodo ško
dovala tudi stare jšim  čebelarjem .

25 let je  vodil tudi opazovalno po
stajo in tako dodobra spoznal pašne 
razm ere svoje okolice.
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Dosti jo tudi p revažal na  razna pa- 
sišča. Doživel je  m ars ika j  dobrega, pa 
tudi slabega. Danes vozi le še na kosta
njevo pašo, ki je  blizu, d ruge prevoze je  
opustil.

Za čebelarsko delo je  bil že le ta  1962 
odlikovan z redom Antona Janša I. s top
nje. Letos je  bil na  obenem zboru d ru 
štvu soglasno izvoljen za častnega člana.

Tu je  samo v k ra tk ih  obrisih n a k a 
zano njegovo delo v korist slovenskega 
čebelarstva. Mož je  bil zm eraj tam, k je r  
je  šlo za napredek  čebelarstva. Ob n je 
govem visokem jub ile ju  mu vsi sloven
ski čebelarji  iskreno čestitamo, zaliva- 
I ju juč  se za vse njegovo delo v korist 
slovenskega čebelars tva in mu želimo še 
mnogo uspehov. Želimo mu, da bi v 
krogu svoje in čebelarske družine še 
dolgo ostal čil in zdrav.

V nedeljo  15. sep tem bra 1968 ob 15. uri 
se bomo zbrali čebelarji  v prijazni go
stilni Janeza K um ra  (Kajbe), ki je  tudi 
čebelar, v vasi Zminec pri Škofji Loki 
(1 km od Škofje Loke) in proslavili n j e 
gov jub ile j.

Stisnili mu bomo roko s prisrčnim i že
ljami, da bi čil in zdrav nada l je  čebelaril 
v korist svojega in slovenskega čebe la r 
stva in da srečno dočaka še 80-letnico.

Janez Tavčar 
P redsednik  CD Škofja Loka

U rednikova pripomba: Čestitkam se p r i
družuje tudi Zveza, ki se mu v imenu 
vseh slovenskih čebelarjev zahvaljuje za 
oprav ljeno  delo, želeč mu še obilo tihih 
in p r i je tn ih  uric med njegovimi dragimi, 
j)ri čebelah in čebelarjih . Še posebno pa 
se jub ilan tu  zahva l ju je  urednik .

PRIMORSKI ČEBELARJI 
NA ZELENICI

D ne 7. ju l i j a  zgodaj z ju t ra j  srno se 
odpeljali na drugi čebelarski izlet a j 
dovska čebelarska društva. Želeli smo 
si ogledati plemenilno posta jo na Zele
nici. Za izlet so se p r ijav ili  iz vseh 
štirih družin Ajdovščine, Dobravelj ,  
Podnanosa in Vipave. Med izletniki so 
po številu prednjačil i  Vipavci.

Zadnji čas je  v našem društvu  čedalje 
več zan im anja  za našo organizacijo  tudi 
med nečebelarji .  To se je  pokazulo na 
lanski in letošnji čebelarski prireditvi. 
P rav  tako je  bilo tudi na tem izletu. P r i 
javilo  se je  več nečebe la rjev  in pokazalo

zanim anje  za čebelarsko organizacijo. 
Ni jih motilo niti to, da so morali plačati 
neka j  več kot člani društva.

Popeljali smo se iz Ajdovščine prek 
Cerknega, Škofje Loke, K ran ja  in Vrbe 
na Zelenico. Na povra tku  smo se u s ta 
vili še na Bledu te r  nadaljevali  pot 
)rek L jub l jane  domov. Razpoloženje je  
jilo zelo p r ije tno .  N eka ter i  so na po
v ra tku  spraševali, kda j  bo spet tak iz
let, drugi pa so menili, na j  bi bil p r i 
hodnji čimprej.

Na Rodinah nas je  pričakal doma to
variš Rodman, da bi nam pokazal pot 
do p lemenilne postaje. Prišel j e  p ra v 
k a r  s čebelarskega sestanka v Radov
ljici. Ni utegnil niti obedovati, šel je 
takoj z nami. Naš avtobus pa je  bil 
malo prevelik  za take poti in ni hotel 
takoj ubogati na šoferjevo povelje. Vneti 
čebelarji  so zato poskakali iz vozila in 
sc takoj pognali n av k reb er  proti Ze
lenici. Med temi je  bilo neka j  sedem
desetletnikov, ki so k a r  urno  korakali 
navzgor. V druščini sem opazil tudi ne
ka j  mladih deklet. Pozneje sem zvedel, 
da so tudi članice PD (planinskega d ru 
štva). Torej k a r  lepa povezava med ČD 
in PD.

Na postaji nas je  p ričakal tov. Jalen. 
Žejo nam je  pogasil s hladnim pivom. 
Komur je  ugaja la  prava kava ali Šilce 
žganja, je  tudi to lahko dobil. Nato nas 
je  vse pozdravil in nas seznanil z delom 
in načrti  plemenilne postaje.

Tov. Rodman je  razkazal plemenilno 
postajo  in seznanil čebelar je  z vzrejo 
p lemenitih  matic. P redsednik  čebe lar
skega d ruštva  Ajdovščina se je  ob slo
vesu v imenu vseh obiskovalcev zahva
lil za tako prisrčen sprejem, ki sta nam 
ga pr iprav ila  dva tako požrtvovalna če
belar ja ,  kot sta tovariša Ja len  in Rod
man.

Vsi smo sc vpisali v spominsko knjigo 
obiskovalcev s tole pripombo: Ako hočeš 
biti srečen en dan — se napij ,  ako ho
češ biti srečen en teden — se poroči in 
ako hočeš biti srečen vse ž iv ljen je  — 
bodi čebelar.

Poslovili smo se z željo, da se še s re 
čamo. Na povra tku  nas je  že čakal av
tobus pri jezu in odhiteli smo proti 
Vrbi, k je r  smo se srečali z drugo sku 
pino. Tam so nam reč ostali tisti, ki niso 
mogli iti peš na Zelenico. Ustavili smo 
se še na Bledu in k e r  je  bilo že pozno, 
smo pohiteli p rek  L jub l jane  domov.

F ran c  Cerovšek



RADIJSKA 
ČEBELARSKA PREDAVANJA

V mesecu septem bru bodo tri rad ijska  
čebelarska p redavanja .

D ne 6. sep tem bra  ob 12.30 u ri —
F rance  Guna: Jesenski preg led  čebel 
p red  zazimljenjem.

D ne 16. sep tem bra ob 12.30 u ri —
dr. Leon Kocjan: Čebele in n jihove bo
lezni p red  zazimljenjem.

D ne 28. sep tem bra  ob 12.30 u r i  ■—
prof. F ranc  C im erm ann: Čebele poči
vajo.

STRJENA MANA V SATJU
Letos je  v mnogih k ra j ih  ostala mana 

v sa tju  in se strdila. Čebelarji ,  ki so za 
to vedeli, so jo  pravočasno iztočili. Pri 
drugih  pa to ni bilo mogoče, k e r  je  p r i 
šla popolnoma nepričakovano. Čebelarji  
so lahko ugotovili le to, da je  sa t je  v 
mediščih dobesedno zacementirano. Z 
več s trani so nas čebelarji  naprosili,  naj 
bi povedali k a j  več o tem, kako  je  treba 
ravnati  s takimi sati. O b s ta ja ta  dve mož
nosti; sa t je  s s t r jeno  mano lahko upo
rabimo za dražilno k rm lje n je  v p r ihod
nji  pomladi. V tem pr im eru  celice odk r i
jemo, sat navlažimo z mlačno vodo in 
ga postavimo ob čebelje  gnezdo. Če pa 
je  teh satov le preveč, lahko mano tudi 
iztočimo. Ta postopek pa je  včasih dol
gotrajen ,  toda vselej je  še uspelo tak 
med iztočiti. Takole napravimo:

Sate s s t r jeno  mano položimo v večje 
korito  ali posodo, ki smo jo  pripravili  
nalašč za to. Sate obrnemo, tako  da 
štrle  celice navzgor, in jih  naložimo d ru 
gega poleg drugega v p r ip rav l jeno  po
sodo. N an je  nalijem o nekoliko mlačno 
in ne pretoplo vodo. Vodo natančno 
izmerimo in pazimo, da je  ne nalijemo 
do v rh a  posode. Računati moramo na to, 
da se bo m ana omehčala in p r i tek la  iz 
celic. Satje  pustimo namočeno vsaj 6 ur  
ali pa  več. Ze po 6 u rah  posamezne sate 
lahko iztočimo. Če nam po 6 u ra h  to ni 
uspelo, jih nam akam o še dalje, re
cimo preko noči. P ri  neka te rih  čebe
la rj ih  sc je  dala m ana  letos iztočiti že 
po 6 u ran ,  drugi pa so nam aka li  dan 
ali dva. Dobljeno medeno raztopino po- 
k ladam o potem v obrokih čebeljim  d r u 
žinam, potem pa ta med čez neka j  dni 
lahko iztočimo. Uporabimo ga lahko za 
p itanca p r ihodnjo  pomlad. Bodimo brez 
skrbi,  ta med ne bo več kristaliziral,  niti 
se ne bo pokvaril. N eka te r i  čebelarji  
tako dobljeno medeno raztopino porabijo

za medico ali žganje. Izračunajm o n a 
tančno, koliko litrov vode smo dodali v 
posodo (1 li ter  vode je  1 kg) in koliko 
litrov imamo zdaj medene raztopine. 
Razlika v teži pomeni med. Za k u h an je  
žganja  mora biti razm erje  1 kg medu 
in 10 litrov vode. Od enega k ilogram a 
medu oziroma medene raztopine dobimo 
dober li ter  okusnega žganja, ki ga bomo 
laže in draže prodali  kot pa  med.

Prosimo čebelarje ,  ki so se že u k v a r 
ja l i  s to stvarjo , da  nam sporoče svoje 
izkušnje. Pripominjamo, da moramo vse 
delo op rav lja t i  v zaprtem  prostoru, 
k am or čebele n im ajo  dostopa, sicer 
laliko povzročimo zlasti zdaj, v jesen
skem času, veliko ropanje.

OBVESTILO
Č ebelarske družine in druš tva  p ro 

simo, na j  tako j zberejo  pri svojih  čla
nih podatke o tem, koliko folbeksovih 
lističev za dimljenje in koliko fumidila B 
bodo potrebovali prihodnjo pomlad. 
Zveza bo le tako lahko pravočasno n a 
ročila om enjena zdravila.

Tajn iš tvo  ZČD

UREDNIK
prosi svoje sodelavce in dopisnike za 
razumevanje. N ikakor  nismo mogli ob
jav iti  vseh člankov, zlasti pa  ne osm rt
nic, ki se j ih  je  nabra lo  k a r  čez dvajset. 
Vse bo prišlo polagoma na vrsto.

KNJIŽICO O MEDU
z naslovom »MED — naša vsakdan ja  
h ran a  in zdravilo« bi m oral imeti vsak 
čebelar. V n je j  je  nam reč napisano prav  
vse, k a r  moramo vedeti o medu. D odana 
pa ji  je  še zb irka  receptov za gospodi
nje . V n j ih  so natančna  navodila, kako 
naj  uporab ljam o med v kuhin ji ,  pri 
peki in za pijačo. Čebelarji ,  k i p ro d a ja jo  
med svojim odjemalcem, naj podare 
kako  knjiž ico tudi njim. Tako bodo d e
lali najbo ljšo  propagando za večjo po
rabo medu. Knjižica stane le 3 N d in a r je  
in jo  je  moč dobiti p r i  Medexu, d ruštva  
pa jo  lahko naroče tudi skupno.

PRODAM
10 čebeljih  družin  iz AZ-panjev in 4 d r u 
žine iz LR-panjev po 10 novih d inarjev  
za kilogram. Čebele so v Št. Vidu pri 
Lukovici.  Ing. Anton Urbanija, Ljub
ljana, Stadijonska 3, telefon 20-208.


